



الجمهورية العربية السورية

جامعة دمشق

كلية الآداب والعلوم الإنسانية

قسم علم الاجتماع

تقييم واقع التكيف الاجتماعي للأيتام من خلال دور مؤسسات الرعاية الإيوائية في

تحقيقه

دراسة من منظور الخدمة الاجتماعية في مدينة دمشق

أطروحة مقدمة لنيل درجة الدكتوراه في علم الاجتماع

إعداد الطالبة

لينا عبد الرحمن زلط

مشرف مشارك

د. ديانة سليمان

إشراف

أ.د. أحمد الأصفر

للعام الدراسي 2023-2024

## الملخص

هدفت الدراسة إلى رصد واقع التكيف الاجتماعي لدى الأطفال الأيتام المقيمين في مؤسسات الرعاية الإيوائية ودور تلك المؤسسات في تحقيقه، وذلك من خلال معرفة مستوى التكيف الاجتماعي لدى الأطفال المقيمين في دار الرحمة، ومعرفة طبيعة المناخ التنظيمي السائد في الدار، وكذلك معرفة طبيعة أسلوب رعاية الأطفال وفق أسر بديلة في الدار، وتحديد العلاقة بين التكيف الاجتماعي للأطفال والمناخ التنظيمي السائد، وكذلك العلاقة بين التكيف الاجتماعي للأطفال وأسلوب رعايتهم وفق أسر بديلة. ومعرفة ما إذا كان هناك فروق إحصائية على مقياسي التكيف الاجتماعي والمناخ التنظيمي تبعاً لمتغيرات (الجنس، العمر، سبب الإيداع، مدة الإيداع).

اعتمدت الدراسة على المنهج الوصفي التحليلي باعتباره المنهج الأكثر ملاءمة لدراسة الواقع الاجتماعي وفهم ظواهره. وتم استخدام طريقة المسح الاجتماعي للأطفال الذكور والإناث المقيمين في دار الرحمة من الفئة العمرية (9-13) سنة، والبالغ عددهم (113) طفلاً. بالاعتماد على الاستبيان والمقابلة.

وقد أشارت نتائج الدراسة إلى أن الأطفال الأيتام في دار الرحمة يتمتعون بمستوى تكيف اجتماعي مرتفع، وإلى أن المناخ التنظيمي السائد في الدار ملائم ومناسب، وكذلك أسلوب رعايتهم وفق أسر بديلة هو ملائم ومشابه لأسرهم بدرجة مرتفعة، وكما أظهرت نتائج الدراسة وجود علاقة بين التكيف الاجتماعي للأطفال وبين المناخ التنظيمي السائد في الدار، وكذلك وجود علاقة بين التكيف الاجتماعي للأطفال وأسلوب رعايتهم وفق أسر بديلة، وأيضاً أظهرت نتائج الدراسة وجود فروق ذات دلالة إحصائية على مقياس التكيف الاجتماعي تبعاً لمتغيرات (مدة الإيداع، الجنس)، وعدم وجود فروق ذات دلالة إحصائية على مقياس المناخ التنظيمي تبعاً لمتغيرات (الجنس، مدة الإيداع).

### الكلمات المفتاحية:

التكيف الاجتماعي، الأيتام، مؤسسة الرعاية الإيوائية، المناخ التنظيمي، أسلوب الرعاية.

## **Abstract**

The study aimed to monitor the reality of social adaptation among orphan children residing in residential care institutions and the role of those institutions in achieving it, by knowing the level of social adaptation among children residing in Dar Al-Rahma, knowing the nature of the prevailing organizational climate in Dar Al-Rahma, as well as knowing the nature of the method of caring for children. According to alternative families in Dar Al-Rahma, and determining the relationship between the social adaptation of children and the prevailing organizational climate, as well as the relationship between the social adaptation of children and the method of caring for them according to alternative families. And to find out whether there are statistical differences on the two measures of social adaptation and organizational climate depending on the variables (gender, age, reason for placement, duration of placement).

The study relied on the descriptive analytical approach as it is the most appropriate approach to studying social reality and understanding its phenomena. The social survey method was used for male and female children residing in Dar Al-Rahma from the age group (9-13) years, who numbered (113) children. Based on questionnaire and interview.

The results of the study indicated that orphaned children in Dar Al-Rahma enjoy a high level of social adaptation, and that the prevailing organizational climate in the home is appropriate and appropriate, as well as the method of caring for

them according to alternative families is appropriate and similar to their families to a high degree. The results of the study also showed that there is a relationship between the social adaptation of children and the organizational climate prevailing in the home, as well as the existence of a relationship between the social adaptation of children and the method of caring for them according to alternative families. The results of the study also showed that there were statistically significant differences on the social adaptation scale according to the variables (duration of placement, gender), and the absence of statistically significant differences on the scale. Organizational climate according to variables (gender, duration of placement).

**key words:**

Social adaptation, orphans, residential care institutions, organizational climate, care style.

**Syrian Arab Republic**

**Damascus university**

**Faculty of Arts and Humanities**

**Department of Sociology**



**Evaluating the reality of social adaptation for orphans through  
the role of residential care institutions in achieving it**

**A study from the perspective of social service in the city of  
Damascus**

**A dissertation submitted to obtain a doctoral degree in sociology**

**by**

**Lina Abed al Rahman Zalat**

**Supervision**

**Ahmed Al-Asfar**

**Associate supervisor**

**Diana Suleiman**